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Ландшафтное картографирование 
бассейна р. Майма (Русский Алтай)
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656038, Россия, г. Барнаул, ул. Молодёжная, д. 1
²Алтайский государственный университет
656038, Россия, г. Барнаул, проспект Ленина, д. 61
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На основе материалов наземных маршрутных исследований разных лет, цифровой 
модели рельефа и данных дистанционного зондирования проведён анализ ландшафтной 
дифференциации низкогорного бассейна р. Майма на Русском Алтае. Формирование со-
временных ландшафтов бассейна обусловлено проявлением как региональных черт, свя-
занных с географическим положением на периферии горной области, преимущественно 
в низкогорной её части, так и локальных факторов. Структурно-литологическая и гео-
морфологическая неоднородность, высотная поясность совместно с параметрами кли-
матического фона определяют основу развития ландшафтной структуры территории. 
Представлена карта бассейна, отражающая особенности современной организации 
ландшафтов на топологическом (группы урочищ и их пространственные модификации) 
и региональном (подтипы ландшафтов) уровнях. В ландшафтной организации бассейна 
р. Майма в пределах трёх подтипов ландшафтов (лесостепной барьерно-циклонический, 
подтаёжный и чернево-таёжный субнеморальный) представлен 81 вид групп урочищ, 
включая естественные, модифицированные и трансформированные.

Антропогенные модификации, бассейн р. Майма, ландшафтное картографирование, 
ландшафтообразующие факторы, низкогорные ландшафты, Русский Алтай.

Для цитирования: Лубенец Л. Ф., Черных Д. В. Ландшафтное картографирование бассейна 
р. Майма (Русский Алтай) // Геодезия и картография. – 2018. – Т. 79. – № 11. – С. 15–24. 
DOI: 10.22389/0016-7126-2018-941-11-15-24
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The analysis of landscape diff erentiation of the low-mountain Maima basin was performed due 
to the fi eld studies for diff erent periods as well as the remote sensing data. The formation of modern 
landscapes of the basin depends on regional features related to geographical location of landscapes 
on the periphery of the mountain region (mainly in its low-mountain part) and local factors as well. 
Structural-lithological and geomorphological heterogeneity, high-altitude along with climatic 
background parameters determine the development of the landscape structure of the territory. The 
basin map represents the peculiarities of current landscapes arrangement at the local level (groups 
of stows, their spatial modifi cations) and atregional one (subtypes of landscapes). In the forest-steppe 
area, slopes (4-10 and 10-20) of the southern, western and eastern aspects with grass-forb real and 
steppe meadows dominate. Sub-taiga landscapes are represented by terraced slopes (10-20) of northern 
and northeastern aspects with birch-pine and pine-birch forests. Among the chern-taiga landscapes, 
the slopes (10-20) of the eastern and western aspects with birch-aspen-fi r forests prevail. Modifi ed and 
transformed landscapes occupy about 30 % of the basin area due to the largest agglomeration (Gorno- 
Altaisk, Maima and Kyzyl-Ozek) in the Russian Altai. Secondary grasslands occupy 20 % of the basin 
area that is mainly related with anthropogenic modifi cations (deforestation, grasslands). The share of 
perennial plantations and arable land accounts for 2 %; built – up areas-about 4 %.

Anthropogenic modifi cations, landscape forming factors, landscape mapping, low-mountain 
landscapes, Maima river basin, Russian Altai.

For citations: Lubenets L. F., Chernykh D. V. (2018) Landshaftnoe kartografi rovanie bassejna r. Majma 
(Russkij Altaj) [Landscape structure of Maima river basin (Russian Altai)]. Geodesy and Cartography = 
Geodezija i kartografi ja, 79, 11, pp. 15–24 (In Russian). DOI: 10.22389/0016-7126-2018-941-11-15-24
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